
یکشنبه 29 فروردین ماه 21395

آقای جلیلی، دستاوردهای 6 سال شما چه بود؟
هفته گذشته سعید جلالی در اظهاراتی گفته بود اگر رئیس جمهور بود برجام را امضا نمی کرد. این اظهارات واکنش های 
بسیاری را در سطح افکار عمومی در شبکه های اجتماعی همراه داشت. حالا غلامعلی جعفرزاده نماینده مردم رشت در 
مجلس شورای اسلامی در نامه ای سرگشاده به سعید جلیلی رییس سابق تیم مذاکره کننده هسته ای به سخنان او واکنش 
نشان داده است. جعفرزاده در این نامه آورده است: سخن شما مبنی بر اینکه اگر رئیس جمهور می بودید زیر برجام را امضا 
نمی کردید نه سخنی تازه است نه مایه تعجب. چرا که اصولا آنچه باعث شد تا در انتخابات سال ۹۲ مردم به راه و روشی که 
گاهی مردم به روشی بود که حالا بار دیگر بر آن  دقیقا عکس خواســته شما بود رای دهند و راه دیگر انتخاب کنند همین آ

تاکید کرده اید. وی در بخشی از این نامه نوشته است: واقعا گمان می   کنید راه افزایش سرمایه گذاری در کشور ادامه دادن مسیری بود که در آن برای فروش 
نفت خود نیز مجبور بودیم پای بابک زنجانی ها را به معاملات نفتی کشــور باز کنیم؟ جعفرزاده در ادامه می افزاید: اگر شما واقعا نگران سرمایه گذاری در 

کشور هستید لطفا بفرمایید تاثیر کارهایی نظیر حمله به سفارت عربستان در القای توهم ناامن بودن ایران را چطور ارزیابی می کنید؟
این نماینده مجلس در بخش دیگری با بیان اینکه امروز نه تنها از برجام و دستاوردهای آن، چه در سیاست خارجی و چه در حوزه سیاسی و اقتصادی داخل 
کشور دفاع می کنیم و به اجرای آن و اثراتی که می تواند بر زندگی مردم این مرز و بوم داشته باشد، خوشبین و امیدواریم، تاکید می کند: بلکه خود را محق 
می دانیم که در قبال هزینه های مادی و معنوی ایجاد شده برای کشور لااقل از شما که همچنان آن راه را ترجیح می دهید سوال کنیم که چرا به جای تاختن 

به مذاکره کنندگان فعلی، دستاوردهای مذاکرات قبلی را برای مردم نمی گویید؟

عارف صحبت درباره ریاست را زودهنگام می داند
در هفته های گذشته بحث های متعددی در رسانه ها درخصوص ریاست مجلس برقرار بوده است. در این میان و در چندین 
مورد اظهارات به اصلاح طلبان و از جمله به محمدرضا عارف منتسب شده که بلافاصله تکذیب شده اند. از جمله امروز که 
خبرگزاری فارس به نقل از قدرت علی حشــمتیان رئیس جبهه مستقلین و اعتدال گرایان و نایب رئیس خانه احزاب ایران 
نوشت که وی صبح امروز )یکشنبه( با محمدرضا عارف منتخب مردم تهران در مجلس دهم، دیدار کرده او عارف در این 
جلسه اظهار کرده اســت: قطعاً کاندیدای ریاست مجلس خواهم شد. بر اساس این گزارش همچنین حشمیتان در این 
جلسه خطاب به عارف گفته است: ما مصمم هستیم که در دور دهم مجلس 3 فراکسیون اصولگرایان به ریاست لاریجانی، 

مستقلین به ریاست آقای مطهری و اصلاح طلبان به ریاست شما تشکیل دهیم.  اما ساعتی از انتشار این خبر در خبرگزاری فارس نگذشته بود که مسئول 
روابط عمومی دفتر محمدرضا عارف آن را تکذیب کرد و گفت: منتخب اول مردم تهران در دیدارهای نوروزی خود صحبتی درباره ریاســت مجلس دهم 
نداشته است. علیرضا خامسیان در واکنش به اخباری درباره اظهارنظر عارف برای نامزدی ریاست مجلس دهم اظهار کرد: از آغاز سال نو گروه ها و اقشار 
مختلفی از مردم و همچنین چهره های سیاسی و فرهنگی و اجتماعی برای تبریک سال جدید و همچنین انتخاب آقای عارف به عنوان نفر اول مردم تهران 
به دفتر ایشان می آیند. وی افزود: در هیچ کدام از این دیدارها صحبتی از ریاست مجلس دهم نشده و دکتر عارف در حال حاضر این صحبت ها را زودهنگام 
دانستند و خود عارف هم در سخنرانی ها و یا مواضع خود به این موضوع ورود نکرده است. خامسیان همچنین افزود: در دیدار اخیر عارف با یکی از گروه های 

سیاسی نیز هیچ صحبتی درباره ریاست مجلس دهم و نامزدی وی برای این کرسی بحثی به میان نیامده است.

تخریب رقبای انتخاباتی 
غم انگیز بود

آیت الله هاشمی رفسنجانی صبح امروز یکشنبه ۲۹ 
فروردیــن در دیدار جمعی از اعضای ســتاد خبرگان 
مردم، اهانت به رقبا و زیر پا گذاشتن قانون را بخشی 
از نبایدهای انتخابات در جمهوری اسلامی دانست و 
گفت: باید برای رفع این عیب تلاش کنیم که انقلاب 
اســلامی، برای عزت مردم و کشور ایران، گسترش 
تعالیم مکتب اهل بیــت)ع( و تقویت مکارم اخلاق 

اسلامی و انسانی بود. 
وی با بیان این جمله که این انتخابات درس های 
زیادی داشــت گفــت: یکــی از نــکات غم انگیز 
ایــن انتخابات، تــلاش بعضــی از معمّرین برای 
گــر جوانان  تخریــب رقبــای انتخاباتی بــود که ا
نمی دانســتند، خودشــان می دانســتند که دارند 

دروغ می گویند.
هاشمی رفسنجانی با تأکید بر اهمیت برگزاری هر چه 
باشکوهتر دور دوم انتخابات مجلس شورای اسلامی 
در اردیبهشــت ماه، از مردم مناطقی که انتخابات در 
آن برگزار می شود، خواست با همان شور و احساس 
تکلیف و وظیفــه دینی و ملی پای صندوق های رأی 
حضور یابند و حماســه دور اول را پرشور و با انتخاب 
کاندیدا یا کاندیداهای اصلح تکرار کنند. وی جوانان 
و بانوان را از تأثیرگذاران واقعی در انتخابات و نتایج آن 
دانست و گفت: کشور ایران، یک کشور جوان است 
که باید با استفاده از تجربه های معمرین، برای آینده 

آن تلاش کنیم. 
وی همچنیــن بــروز و ظهــور طلبه های جــوان در 
حوزه هــای علمیه را ســرمایه  ای دیگر بــرای نظام 
اسلامی دانست و گفت: جوانان دانشجو و طلبه باید 
گاهی مردم در جهت تقویت پایدار مردم  برای رشــد آ
ســالاری دینی تلاش و فرهنگ ســازی کنند که از 

ضرورت های زمانه است.
گفتار و رفتار علی)ع( نشــان از توجــه عمیق به آراء 

مردم دارد
آیت الله هاشمی رفســنجانی، امام علی)ع( را قرآن 
ناطــق توصیف کرد و بــا بیان تاریخچــه جمع آوری 
قرآن در صدر اســلام، به قرآن منســوب به آن امام 
همام اشــاره کرد و گفت: چنان شخصیتی که عزیز 
پیامبر)ص( و مسلمانان بود، پس از ماجرای غدیر و 
اتفاقات پس از رحلت نبــوی، در گفتار و رفتار بر رأی 
و نظر مردم تأکید می کردند. هاشــمی رفسنجانی با 
بیان این جمله که حضرت علی راستگوترین انسان 
تاریخ اســت، گفت: گفتار ایشــان در نهج البلاغه و 
سیره ایشــان در تاریخ نشــان از توجه عمیق به آرای 

مردم دارد.
رئیــس مجمع تشــخیص مصلحت نظام بــا تأکید 
بر این جمله که اســلام آمده تا روز قیامت، مردم را 
هدایت کنــد، گفت: بهترین راه بــرای فهم تعالیم 
اســلام و قرآن در شــرایط فعلی که 1400 سال از 
آن گذشــته، اجتهاد به عنوان مکمّل خاتمیت دین 

اسلام است.
وی با اشــاره به برنامه هــای امام راحــل به عنوان 
گاه و فقیهــی سیاســی، بــرای مبارزه  مجتهــدی آ
بــا طاغوت، گفــت: ایشــان براســاس تعالیم امام 
علــی)ع( همــواره بر نقــش مردم در همــه مقاطع 
انقلاب اسلامی تأکید می کرد که علی رغم منصب 
آسمانی ولایت، براساس وصیت نبوی، وقتی مردم 
را آن گونــه دید، کارها را به خودشــان واگذار کرد و 
مشغول کشاورزی شــد که آثارش در منطقه ای در 

عربستان برقرار است.

سوژه روزواکنش روز

دولت فکری برای سوییفت بکند
دبیر مجمع تشــخیص مصلحت نظام ضمن هشــدار در مورد کارشکنی غربی ها در قبال برداشــتن تحریم های بانکی، وضعیت ســوئیفت را در حال حاضر به لوله های باز اما بدون آب توصیف کرد. محسن رضایی با 
انتقاد از وضعیت فعلی تبادلات بین بانکی )سوییفت( از دولت و تیم مذاکره کننده خواستار پیگیری های لازم در این زمینه شد و نوشت: سوئیفت یعنی   همان کانال مبادلات ارزی ظاهرا باز شده، ولی آبی که از آن عبور 
می کند قطره چکانی اســت. به گفته رضایی در واقع تبادلاتی که پیش از این با برخی از بانک ها از طرق مختلف مقدور بود اکنون از کانال رایج ســوئیفت انجام می شود، اما بانک های بزرگ بین المللی همکاری مجدد و 
فراگیر با ایران را راه اندازی نکرده اند زیرا دعواهای پشــت صحنه آن هنوز به پایان نرسیده است و امکان اســتفاده از باز شدن سوئیفت نمی دهند. وی در ادامه تاکید کرد: یک علت آن نیز نگرانی بانک های 
جهانی از رفتار دوگانه آمریکایی ها و شــبکه پیچیده تحریم های اعمالی اتحادیه اروپا و آمریکا اســت. اخیرا رئیس مجلس نمایندگان کنگره آمریکا گفته اســت که با ورود ایران به نظام بانکی و گردش دلار 
آمریکا مخالفت می کنیم. رضایی با بیان اینکه چندی پیش توماس شانون معاون جان کری در امور سیاسی و حقوقی در جلسه استماع کمیته روابط خارجی سنا گفته بود مانع ورود ایران به سیستم بانکی 
آمریکا خواهیم شد، تصریح کرد: اگر این تهدیدات عملی شود تحریم هایی که توسط برجام برداشته شد دوباره از طریق دیگری اعمال می شود. دولت و تیم مذاکره کننده باید برای مقابله با آن فکری کنند.

سیاسی

یک دست تدبیر و یک دست شمشیر
هدف دیپلماسی و نیروهای مسلح یکی است

صبح امروز مراسم ســی و هشتمین ســال روز ارتش جمهوری اسلامی ایران 
در جــوار حرم امــام خمینی )ره( بــا حضور رئیــس جمهور برگزار شــد. در این 
مراســم ضمن ســخنرانی روحانی از ســامانه دفاعی اس 300 رونمایی شــد. 
حجت الاســلام و المســلمین حســن روحانی در ســخنرانی خود با اشــاره به 
فرمان امام خمینی تصریح کرد نیروهای مســلح وابسته به جناح خاصی نباید 
باشــند چراکه این به معنی نابودی آن هاســت. روحانی همچنیــن تاکید کرد 
 که هدف دیپلماســی و نیروهای مســلح یکی اســت و آن حفظ امنیت و اقتدار 

کشور است. 

ارتش، جناحی نیست 
روحانــی در این ســخنان با اشــاره بــه فرمــان و وصیت امــام و طبــق تدبیر 
فرماندهــی معظم کل قــوا، ارتش جمهوری اســلامی ایران ارتشــی اســت 
که بــه کل ملت ایــران تعلــق دارد و ارتش جناحــی، حزبی، یا این گــروه و آن 
 گــروه و این قــوم و آن قوم نیســت، بلکه ارتش اســلام، نظام اســلامی و کل 

ملت ایران است.
وی با تاکید بر اینکه ارتش جمهوری اســلامی از میهــن، نظام، قانون، ملت، 
حیثیت ، جان ملت ، منافع و مصالح ملی دفاع می کند، اظهار کرد: امام راحل 
فرمــود که یک فرد یا در ارتش می ماند و یا به حــزب و گروهی تعلق می یابد و راه 
دومی وجود ندارد. اگر فردی می خواهد به حزب و جناحی وابسته باشد نباید در 
ارتش حضور داشته باشد. امام فرمود که وابســتگی به جناح و حزب به معنای 
نابودی ارتش جمهوری اســلامی اســت که البته این کلام امــام راجع به کل 
نیروهای مســلح صادق اســت و امام راجع به بقیه نیز با همین صراحت سخن 

گفته اند.
روحانــی با بیان اینکه ملت ایران امروز به نیروهای مســلح خود افتخار می کند 
افزود: این ارتش توانمند و مقتدر با انگیزه های دینی و اسلامی به فکر منافع ملی 
کشــور است و از مرزهای جغرافیایی ، سیاسی، و فرهنگی کشور و ایمان و آیین 
مردم به خوبی حفاظت و حراست می کند. وی تصریح کرد: اگر ارتش جمهوری 
اسلامی ایران سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، نیروی انتظامی، و بسیج مقتدر 
در دوران دفاع مقدس برابر متجاوزین نمی ایســتادند، امروز سرنوشت دیگری 

در انتظارمردم ایران بود.
رئیس جمهور در ادامه تاکید کرد : اگر امروز می بینید قدرت های اســتکباری 
و مزدورانشــان در منطقه نمی توانند چشــم طمع به جمهوری اسلامی ایران و 
نگاه خیانت آمیز به این ملت داشته باشند به خاطر اقتدار نیروهای مسلح است. 
اقتدار به معنای قدرت مشــروع و مقبول اســت و امروز ارتش و سایر نیروهای 
مســلح محبوب دل مردم مقبول اذهان و افکار عمومی و مــورد اعتماد مردم 
هســتند. وی تصریح کرد: اگر امروز در این منطقه ی نا امن به کشور امن مان و 
ایران با ثباتمان افتخار می کنیم به خاطر داشــتن ارتشی قوی ، سپاهی مقتدر 

و بسیجی دلاور است.
وی همچنین یاد آور شد: اگر امروز در این منطقه ناامن در سراسر ایران امنیت 
وجود دارد و همه کارآفرینان جهانی به سمت ایران حرکت می کنند و می خواهند 
با ایران فعالیت اقتصادی وعلمی انجام دهند اولین شــرط آن امنیت است که 
توســط نیروهای مســلح ما برای جهان و منطقه به نمایش گذاشته شده است 

و ثمــره آن خون ها و ایســتادگی ها در دوران دفاع مقدس به حســاب می آید. و 
شــهیدان و خانواده های آنها بدانند که خون آنهــا تضمینی دائمی برای اقتدار 

جمهوری اسلامی به وجود آورد.

دیپلماسی و نیروهای مسلح ما هدف واحدی را دنبال می کند
رئیس دولت یازدهــم با تاکید بر این کــه همه ما یک هدف واحــد را دنبال می 
کنیم، بیان کرد:  دیپلماســی ما و نیروهای مسلح ما هدف واحدی را دنبال می 
کند. هدف ما امنیت ملی ، اقتدار، ثبات، و توسعه کشور است. ما در یک دست 
کتاب، منطق، تدبیر، و عقلانیت داریم و دردســت دیگرمان شمشیر و این دو 
را در کنــار هم می بینیم قدرت نرم و قدرت ســخت ما و قدرت ســرد و گرم ما در 

کنار هم هستند.
وی با اشاره به اینکه وجود نیروهای مسلح برای آن است که اگر متجاوزین دست 
به ســوی منافع ملی ما دراز کردند آن دست قطع و تجاوز دفع شود، تاکید کرد: 
دیپلماسی ما نیز در میدان مذاکره به دنبال حفظ حقوق ملت ایران است  و همان 
طور که نیروهای مسلح در هشت سال دفاع مقدس از جمهوری اسلامی دفاع 
کردند دیپلمات های ما هم در صحنه مذاکرات نه در برابر یک کشور معمولی، 
بلکه برابر قدرت های جهانی با کمال شهامت، ایمان و اقتدار و با همان اوصافی 
که رهبر معظم انقلاب آنها را متدین و شجاع خواندند در صحنه سخن و مذاکره 

و دیپلماسی از کشورمان دفاع کردند.
روحانی در ادامه تصریح کرد:  همانطور که نیروهای مسلح دست متجاوزین را 

از این سرزمین قطع و سرزمینمان را از وجود متجاوزان پاک کردند دیپلماتهای 
مــا در صحنه جهانی همین کار را انجام داده و قطعنامه های ظالمانه را ملغی و 
از حق ایران در داشتن توان دفاعی به خوبی دفاع کردند تا جایی که امروز حتی 
دشــمنان ما می گویند قدرت و توان نظامی و موشکی ایران نه ربطی به برجام و 
نه ربطی به قطعنامه ی ۲۲31 دارد. خودشان معترف هستند در مذاکرات مبنا 

این بوده که قدرت نظامی ما حفظ و تقویت شود.
رئیس جمهور در ادامه اظهار کرد: کسی که می گوید ما قدرت سخت نیاز نداریم 
ساده لوح است و کسی که می گوید ما قدرت نرم نیازنداریم نگاهش کوته بینانه 
اســت. ما همه با هم و در کنار هم داخل یک کشتی هســتیم که یک نفر آن را 
فرماندهی می کنــد . وی تصریح کرد: ما دارای رهبر واحد، دولت واحد، قانون 
واحد و ملت واحد و همه در کنار هم هستیم. ولو این که سلیقه ما در گفتار یکی 
نباشد اما قطعا اهداف ما یکی اســت و یک مسیر را دنبال می کنیم که پایان آن 

مسیر حفظ حقوق مردم مصالح ملی و اقتدار ملی باشد.
وی با بیان اینکه دشمن فکر نکند میان ملت و دولت و نیروهای مسلح ما شکاف 
وجود دارد تاکید کرد: همه ما انگشتان یک دست و اعضای پیکر بلندی به نام 
ملت ایران هســتیم. وبه توطئه گران می گوییم قدرت نیروهای مسلح ما علیه 
همســایگانمان نیســت، بلکه قدرت ما برای دفاع از ایران اســلامی است و به 
معنای بازدارندگی فعال است. البته برابر تهدیدها ما هم تهدید می کنیم و در برابر 
تجاوز دســت تجاوزگر را قطع خواهیم کرد اما منطق ما صلح ،اخوت، و برادری 

است. به ویژه با همسایگانمان و جهان اسلام.

در حالی که نمایندگان مجلس در چند وقت اخیر در خصوص لزوم گزارش دهی 
دولت در خصوص روند اجرایی برجام سخن گفته بودند و برخی نمایندگان مخالف 
دولت هم سخن از فرار دولت از زیر مســئولیت پاسخ گوئی به مجلس حرف زده 
بودند معاون کنســولی وزارت امور خارجه از ارســال گزارش برجام از سوی این 
وزارتخانه به بهارستان در تاریخ ۲6 فرودین امسال خبر می دهد. حسن قشقاوی 
با اشاره به اهمیت پرونده برجام در سیاست های کلان دولت گفت: نمایندگان 
نگرانی های به حقی در مورد تفاهم برجام داشــتند و وزارت امورخارجه ابهامات 
و ایرادات نمایندگان را پاســخ داده اســت. وی ادامه داد: دستگاه دیپلماسی به 
دور از دیدگاه های متفاوت به شکلی منظم، دقیق و زمان بندی شده با مجلس 
شورای اسلامی در مورد توافق برجام تعامل داشته است. قشقاوی ضمن تاکید 
بر این که وزارت خارجــه تا کنون قصوری در مورد زمــان بندی مد نظر مجلس 
شورای اسلامی نداشــته است ، گفت: بر اســاس قانون برجام ، وزارت خارجه 

موظف است هر 3 ماه به کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی گزارش ارائه 
دهد و در 6 ماه نیز کمیســیون گزارش خود را به صحن علنی مجلس شــورای 
اسلامی ارائه کند. وی افزود: براســاس برنامه از پیش تعیین شده ۲6 فروردین 
آقای ظریف، وزیر امور خارجه گزارش نظارتی سه ماهه نخست اجرای برجام را 
به مجلس ارسال کرده است. قشــقاوی گفت: طبق زمان بندی و دعوت های 
صورت گرفته، وزارت خارجه آماده پاسخگویی به مجلس شورای اسلامی است 
تا قانون برجام به دقیق ترین شکل ممکن اجرا شود. این مقام مسئول همچنین 
تاکید کرد: به لحاظ آماری حضور وزارت امور خارجه در کمیسیون های مجلس 
، صحن علنی و غیرعلنی حضور کاملی بوده است. این نماینده ادوار مجلس در 
رابطه با انتشار خبری مبنی بر حضور عراقچی در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس جهت ارائه گزارش گفت: همانگونه که آقای جابری انصاری ، 
سخنگوی وزارت امورخارجه بیان کرد ما دعوتنامه ای از مجلس دریافت نکرده 

بودیم. وی افزود: این موضوع را اعضای کمیسیون امنیت ملی وسیاست خارجی 
مجلس نیز می توانند تصدیق کنند که دعوتنامه ای برای وزارت خارجه ارســال 
نشده بود. وی دررابطه با مکانیســم نظارت بر نحوه اجرای برجام گفت: کمیته 
نظارت بر توافق برجام زیرنظر شــورای امنیت ملی تشــکیل و فعالیت می کند و 
برهمین اســاس جلسات متعدد و منظمی تاکنون تشکیل شده است. قشقاوی 
تصریح کرد: جمهوری اسلامی یک جامعه تک صدایی نیست و براساس بنیان 
های دموکراتیک اظهارنظرهای مختلفی تاکنون بیان شده است. وی در تشریح 
روند قانونــی نظارت گفت: اگر بخواهیم چارچوب قانونــی آن را در نظر بگیریم 
همان مکانیسمی که در مصوبه قانونی وجود دارد مبنای عمل است، تنها مواضع 
سخنگوی کمیته پیگیری برجام قابل اعتنا اســت. وی گفت: وزارت خارجه در 
رابطه با ارائه گزارش هرگز مشــکلی با کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس نداشته و ندارد. بسته به نوع خواست کمیسیون گزارش به صورت شفاهی 
یا کتبی ارائه خواهد کرد. در قانون موضوع به صورت قطعی بیان نشده است و با 

تعامل نحوه ارائه مشخص خواهد شد.

گزارش برجام روی میز بهارستان


